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UNESCO Dünya Mirası Olma 

Yolunda İznik 
2-4 Ekim 2015 tarihleri arasında Büyükşehir Belediyesi tarafından düzenlenen 

“UNESCO Dünya Mirası Olma Yolunda İznik” temalı sempozyum için 

İznik’teydik. 

2014 yılında öncülüğümüzde başlayan çalışmaların sonucunda UNESCO 

Dünya Kültür Mirası Aday Listesi’ne girmeyi başaran İznik, şimdi Büyükşehir 

Belediyesi’nin desteği ile asıl listeye girmeye hazırlanıyor. Sempozyumun 

amacı, İznik’in Dünya Mirası adaylık sürecinde yapması gereken çalışmaları, 

yerel ve ulusal paydaşların sorumluluklarını belirlemek ve asıl listeye girme 

yolunda gerekli olan bilimsel altyapıyı hazırlamak idi. 
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Öncelikle sempozyumun, Büyükşehir Belediyesi’nin son yıllarda düzenlediği 

en doyurucu ve nitelikli sempozyumlardan birisi olduğunu vurgulayıp bütün 

emeği geçenlere teşekkür etmek istiyoruz. Gerçekten düzenleme komitesi çok 

güzel organize olmuş. Yerli ve yabancı 49 akademisyen ve uzmandan oluşan 

katılımcılar özenle seçilmiş, bildiriler özgün ve içerik bakımından doyurucuydu. 

Sempozyum bildirilerinin yakın bir gelecekte yayınlanacak olması ise takdire 

şayan. 

Büyükşehir Belediyesi Başkanvekili Abdülkadir Karlık, İznik Belediye Başkanı 

Osman Sargın ve İznik Kaymakamı Ali Hamza Pehlivan’ın açılış konuşmaları 

ile başlayan sempozyum boyunca 8 oturumda, toplam 45 bildiri sunuldu. Son 

gün öğleden sonrasının tamamının İznik’i gezmeye ayrılması çok ince bir 

düşünceydi. 

Katılımcılar uzmanlık alanlarına göre tanzim edilen oturumlarda bildirilerini 

sundular. Oturum başlıkları sırasıyla: “İznik’te Arkeoloji, Sanat ve Mimari Miras 

Geçmişe Bakış, Bugünün Fırsatları, Geleceğin İnşası”, “Tarih ve Kültür: Geriye 

Kalanlar”, Dünya Mirası İznik: İmkanlar, Sorunlar, Çözümler”, “İznik’te Doğal 

Miras”, “Sivil Toplum ve Deneyimler”.   Oturumların sonunda soru-cevap 

bölümüne yer verilmemiş olması, belki eleştirilebilecek küçük bir ayrıntıydı. 

İznik UNESCO Dünya Mirası Listesi’ne girme konusunda çok avantajlı bir 

konumda: Kurulduğu ilk günden bu yana kadar kesintisiz yerleşime sahne 

olması, Hristiyanlık için çok önemli olan I. ve VII. Konsiller’in burada 

toplanması, etrafında fazla müdahale edilmemiş doğası ile muhteşem 

güzelliklere sahip İznik Gölü’nün kenarında yer alması, dünyaca meşhur çinisi 

ve son olarak da 2014 yılında tarafımızdan keşfedilen İznik Gölü’ndeki bazilika 

kalıntısı.  

Bu güçlü yönlerinin yanı sıra zayıf yönleri de var. Kanımızca bunlardan en 

önemlisi İznik sakinlerinin henüz bu adaylığa hazırlanmamış olması. Bunun en 

büyük göstergesi, özellikle define kazıları ile kültür varlıklarına zarar verilmesi 

veya buna göz yumulması. Burada İzniklileri itham altında bırakarak kaçak 

kazı yapıyorlar demek istemiyoruz. Ama kaçak kazıları ihbar etmeyerek en 

azından yapılanlara göz yumuyorlar. Örneğin Dörttepeler Tümülüsü’nde 



bulunan 3 mezar odasından birisinde yer alan ve günümüze kadar çalışır 

durumda korunan giriş kapısının, bu sene yaptığımız ziyaret esnasında tahrip 

edildiğini görmemiz bizi çok üzdü. Eğer böyle nadide eserlerimizi 

koruyamayacaksak, UNESCO Dünya Kültür Mirası Listesi’ne nasıl gireceğiz? 

Bu nedenle adaylık sürecinde yapılması gereken en önemli çalışmalardan 

birisi de halkın bilinçlendirilmesi olmalı. 

 



Bu arada bizi en çok mutlu eden sonuç, İznik Gölü’nde 2014 yılında 

tarafımızdan keşfedilen bazilikanın Neophitos’a ait olabileceği önerimizin bilim 

çevreleri ve uzmanlar tarafından da kabul görmesi oldu. Yine de su altı 

kazılarının kesin sonucunu görmeden bu konuda son noktayı koymamak 

lazım.  

Bitirmeden bir konuya daha değinmekte fayda var. Oturum aralarında İznik’te 

yaşayan vatandaşlar sık sık yanımıza gelerek, “İznik Gölü Sahil Projesi” 

hakkında kuşkularının olduğunu, kıyı boyunca beton görmek istemediklerini, 

kıyının mevcut durumu ile korunmasını istediklerini söylediler. Anlaşılan proje 

İznikliler’e yeterince anlatılmamış. Bundan dolayı da vatandaşlar kıyı şeridinin 

bir oldu bittiye getirilme kuşkusu içerisinde. 

Yetkililerin ‘İznik’in UNESCO Dünya Mirası Olma Yolunu’ sekteye uğratacak 

adımlar atmayacakları ve bu konuda gerekli hassasiyeti göstererek dikkatli 

davranacakları konusunda herhangi bir şüphemiz yok. Sadece, vatandaşın 

sesinin yetkililere ulaşmasına katkımız olsun istedik.  

 


